أثرُ تداعيات جائحة فايروس كورونا (كوفيد 19) على التغير في الأسعار السوقية لأسهم الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان

إعداد : قفطان كريم الجازي

إشراف : الأستاذ الدكتور محمد فوزي شبيطه

الملخص

هدفت هذه الدراسةُ إلى التعرف على أثر تداعيات جائحة فايروس كورونا على التغير في الأسعار السوقية لأسهم الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان ، ولتحقيق هدف الدراسة اعتمدت هذه الدراسة على أسلوب الإنحدار المتعدد لتحليل البيانات المالية لهذه الشركات . حيث تكون مجتمع الدراسة من عدد من الشركات الصناعية الأردنية وعددها (49) شركة . وكانت عينة الدراسة من (33) شركة مدرجةً في بورصة عمان للفترة من عام 2017 – 2021 .

توصلت الدراسةَ إلى عددٍ من النتائج كان من أبرزها وجود أثر لجائحة كورونا مقاسة بعدد حالات الاصابة بالكورونا المؤكدة وعدد أيام الحظر الجزئي أو الكلي على التغير في الاسعار السوقية لأسهم الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان .

وقد أوصت الدراسة في ضوء هذه النتائج بعدد من التوصيات أهمها التوصية بضرورة تركيز الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان على إستخدام الادوات المالية مثل المشتقات المالية والسياسات المصرفية التحوطية والتي تقلل من مخاطر التغير في أسعار الأسهم خلال الازمات . والعمل على تنويع إستثمارات هذه الشركات بشكل يقلل من مخاطر تقلبات وتغيرات أسعار الأسهم خصوصاً عند وجود الازمات مثل أزمة كورونا .

ا**لكلمات المفتاحية :** فايروس كورونا(كوفيد19) ، الأسعار السوقية للأسهم ، الشركات الصناعية .

The Impact of the Repercussions of the Corona Virus (Covid 19) Pandemic on the Change in Stock Market Prices of Industrial Companies Listed on Amman Stock Exchange Prepared by: Quftan Karim Aljazi Supervisor by: Prof. Mohammed Fawzi Shubita Abstract

This study aimed to identify the impact of the Corona Virus pandemic (Covid 19) on the change in the market prices of the shares of industrial companies listed on the Amman Stock Exchange . This study relied on the method of multiple decline to analyze the financial statements of these companies . The study community is made up of a number of Jordanian industrial companies and (49) companies . The sample of the study consisted of (33) companies listed on the Amman Stock Exchange For the period from 2017 - 2021.

The study reached a number of results, most notably the presence of the impact of the Corona pandemic measured by the number of confirmed, cases of Corona and the number of days of partial or total ban on the change. in the market prices of the shares of industrial companies listed on the Amman Stock Exchange.

In view of these results , the study recommended a number of recommendations , the most important of which is the need to focus industrial companies listed on the Amman Stock Exchange on the use of financial instruments that mitigate the potential risks of changing stock prices during crises . and to diversify the investments of these companies in a way that reduces the risks of stock price fluctuations , especially when crises such as the Corona crisis exist . **Key Words :** Corona Virus (Covid-19) , Stock Market Price , Industrial Companies.